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A szövetség elnöksége igen nagy 
aktivitással ostromolja a döntés-
hozók kapuit, ám ôk ezt rendszerint 
fi gyelmen kívül hagyják

Kovács Géza, a Magyar Szimfonikus Zenekar-

ok Szövetségének elnöke szerint nagyon 

hasznos volt a közgyûlés, hiszen ilyen gon-

dok közepette még lényegesebb a folyama-

tos eszmecsere és az összefogás. E téren 

pedig a hazai szervezetnek nem lehet oka 

panaszra, hiszen szervezettségük nemzet-

közi szinten is méltán elismert, Amerikától 

Ausztráliáig kérnek tôlük tanácsot, számos 

külföldi együttes választja a magyar szövet-

séget mintának.  

❙ Milyen megfontolás alapján tartott közös 
tanácskozást a Magyar Szimfonikus Ze-
nekarok Szövetsége és a Magyar Ze ne mû-
vészek és Táncmûvészek Szakszervezete?

– Rendkívüli módon örültem annak, hogy 
néhány évnyi kihagyást követôen Za már di-
ban a munkáltatók és az egyéni érdekvédôk 
(a szakszervezet) közösen hányták-vetették 
meg a napi problémákat. Ismét kiderült, egy 
hajóban evezünk, és egymás nélkül nem na-
gyon tudunk létezni. Szemben a színházi vi-
lággal, amely sajnálatos módon – politikai 
viták, értékrendi különbségek miatt – nem 
is tudjuk, hogy hányfelé szakadozott, nagy 
örömmel tölthet el minket, hogy ehhez ké-
pest a zenekari és énekkari élet szinte telje-
sen egységes. 

❙ Egységesek-e a magyar szimfonikus ze-
nekarok?

– Nem lehet fi gyelmen kívül hagyni azokat 
a repedéseket, amelyek – szerencsére nem 
politikai, hanem inkább megélhetési okok-
ból – különbséget tesznek zenekar és zene-
kar között. Mi csak a zenekari szövetség tag-
jairól tudhatunk pontos információkat, de 
így meg tudjuk vitatni a mindennapi problé-
mákat, és együtt tudunk fellépni a közös 
ügyekben. Mindenki örömmel fogadta azt 
is, hogy a Magyar Rádió zenei együttesei a 

legutóbbi közgyûlés óta eltelt idôszakban is-
mét a szimfonikus szövetség teljes jogú tag-
jaivá váltak. A közgyûlés egyhangú szava-
zással, közfelkiáltással fogadta ôket. Sajnála-
tos módon van még két zenekar, amely úgy 
gondolja, hogy a szövetség keretein kívül 
tudja a legjobban az érdekeit érvényesíteni. 
Ami több mint különös, mert Európában 
nem ez a szokás. Nem létezik például olyan 
brit zenekar, amely ne volna tagja a Brit Ze-
nekarok Szövetségnek, Franciaországban is 
mindegyik együttes tartozik valahová. Kö-
zép-Kelet-Európában is elöl járnak ebben, 
elég a cseh vagy akár a bolgár rendszert néz-
ni. Ennek a két zenekarnak nyilván jó oka 
van arra, hogy távol maradjon attól a kö zös-
ségtôl és attól az átláthatóságtól, ami ezt a 
szö vetséget jellemzi… 

❙ Mik a legfontosabb tanulságai a közös 
tanácskozásnak?

– Amikor most a beszámolóra készültünk, 
át kellett tekintenünk az elmúlt közgyûlés 
óta történteket. Egyrészt örömmel megálla-
píthattuk, hogy nem szûnt meg Magyaror-
szágon zenekar. Ez azért különös érték, 
mert az elmúlt években ez Amerikában és 
Európában is megtörtént, ahogy az is meg-
esett, hogy több együttest összevontak. Eh-
hez képest Magyarországon 1990 óta csak 
gyarapo dott a zenekarok száma. Persze a 
mû kö dés rendszerének bizonyos hiányos-
ságai, hibái is felszínre kerültek. Itt termé-
szetesen elsô sor ban a fi nanszírozásra gon-
dolok. A zenekarok támogatásának reálér-
téke lássuk be – s ezt kénytelenek vagyunk 
ismételten megállapítani – nem növekedett. 
Sôt, mint azt több helyen olvashattuk és ta-
pasztaljuk a mindennapi életünkben, a pe-
dagógus-életpályamodell elszívó hatásával 
is már több ze nekarnak szembe kellett néz-
nie. Az a brut tó 177 ezer forintos átlagbér, 
ami a magyar hivatásos zenekaroknál, ének-
karoknál jel lem zô volt 2013-ban (a 14-es 
adatok feldolgozása hamarosan megtörté-
nik) több mint sokkoló. Ezzel a bérrel Kö-
zép-Európában is a középmezônyben kul-
logunk. Ez bizony így tarthatatlan, fôleg, ha 

Elégedetlen a zenész társadalom –  
sokkoló bérek – kivételezett együttesek
Mi lesz a TAO további sorsa, hogyan módosul az elôadó-mûvészeti törvény, lesz-e és mikortól mûvészek számára is életpálya-mo-

dell, kiszámítható elôremenetel? Számos üggyel foglalkoztak a május közepén tartott kétnapos összejövetelen a Magyar Szim-

fonikus Zenekarok Szövetségének, valamint a Magyar Zenemûvészek és Táncmûvészek Szakszervezetének tagjai. A Zamárdiban 

rendezett tanácskozáson temérdek kérdés merült fel, ezeknek azonban csak egy részére akadt megnyugtató válasz. A zenei szak-

ma elégedetlenségét emellett fokozza, hogy érzésük szerint szûkül a mozgásterük, fontos témákban nem kerül sor egyezteté-

sekre, válasz nélkül maradnak a leveleik, miközben körön kívüli súgóemberek próbálják befolyásolni a döntéshozókat.

ÖSSZEÁLLÍTÁS A TANÁCSKOZÁS KÉT NAP-
JÁNAK NÉHÁNY HOZZÁSZÓLÁSÁBÓL: 

„A terület értékeivel kevésbé tisztában 
lévôk hoznak a szakmát károsan 
érintô intézkedéseket…”
Kovács Géza, a Magyar Szimfonikus Zene-
karok Szövetségének elnöke emlékeztette 
a jelenlévôket, hogy amikor az elôadó-
mûvészeti törvény megszületett, nagy 
vissz hangot váltott ki Európa-szerte, s az-
óta is sokan tanulmányozzák, tartják kö ve-
tendô példának. 
Szó esett arról is, hogy általános vélemény 
szerint elhibázott volt a korábbi kategória-
megjelöléseket és kritériumokat megvál-
toztatni. A bevezetett módosítások nyo-
mán az állam a saját pozitív lépéseit sem 
tudja megfelelô végrehajtás hiányában 
elônnyé kovácsolni, így a központi költ-
ségvetési támogatások növekedése nem az 
intézményeknél, hanem a fenntartóknál je-
lentkezik. Az elôadó-mûvészet szereplôi 
számára gondot okoz, hogy az EMMI-ben 
nem kap megfelelô képviseletet a mû vé-
szet, és aggodalommal néznek szembe az-
zal, hogy a terület értékeivel kevésbé tisz-
tában lévôk hoznak a szakmát károsan 
érintô intézkedéseket…  

„A szakmai képviseleteket megpróbál-
ják kiszorítani”
Popa Péter, a MSzZSz fôtitkára is meg-
erôsítette, hogy szûkül a mozgástér, ami a 
szakmai szervezetek számára biztosított.  
Megismertette a tagságot azoknak a leve-
leknek a tartalmával, amelyekkel a zene-
karok tarthatatlan helyzetére kívánták fel-
hívni a döntéshozók fi gyelmét, megoldási 
javaslatokkal kiegészítve, és amelyekre 
nem kapott idáig érdemleges választ a Szö-
vetség. Érthetetlennek nevezte, hogy a Ma-
gyar Mûvészeti Akadémia Zenei Tagozata 
sem tud arról, miszerint feladatuk lenne az 
elôadó-mûvészi életpálya kidolgozása, 
amelyhez a Szövetség felajánlotta szakmai 
segítségét. Elmondta, hogy a Nemzeti Kul-
turális Alap is a változások küszöbén áll, és 
ezek az elôzetes hírek alapján nem a szak-
mai szervezetek súlyának növekedését 
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azt szajkózzuk, hogy zenei nagyhatalom va-
gyunk… További prob lémát jelent az 
elôadó-mûvészeti törvény 2011-es módosí-
tása során bevezetett kategorizálási rend-
szer, amely funkciótól tette füg gôvé, hogy 
ki melyik kategóriába kerül. Hat nagy vidé-
ki zenekart a nemzetibe sorolták, jobb sors-
ra érdemes fôvárosi zenekarok pedig ezt a 
minôsítést nem kaphatták meg. A jelenlegi 
besorolási rend a geográfi ai helyzet, a fenn-
tartó  milyensége alapján történt, így joggal 
teszik ezt szóvá azok a zenekari igazgatók, 
akik úgy érzik, hogy az általuk vezetett ze-
nekar bôséggel tudná teljesíteni a legmaga-
sabb elvárást is. Ez azonban ebben a rend-
szerben reménytelen… 

❙ Milyen a kapcsolata a Szövetségnek a 
dön téshozókkal?

– Az elôadó-mûvészeti törvény információnk 
szerint újabb módosítás elôtt áll, mi nem tu-
dunk többet tenni, mint bejelenteni szemé-
lyesen miniszter és államtitkár uraknak, 
hogy tapasztalatunkkal, adatbázisunkkal, 
tudásunkkal a rendelkezésükre állunk. Szí-
vesen veszünk részt a következô módosítás-
ban. Remélem, a minisztérium sem feledke-
zik meg arról, hogy nélkülünk súlyos hibák 
kerülhetnek a törvénybe… Sajnálatos mó-
don 2011-ben sem történt meg az a fajta  
egyeztetés, amelyet egy jogállamban az em-
ber elvárna. Ez a probléma utat nyit egy 
olyan általános gondnak is, amit a köz-
gyûlésen volt, aki igen nyersen vetett az el-
nökség szemére… Az az abszurd helyzet állt 
ugyanis elô, hogy a szövetség elnöksége 
igen nagy aktivitással ostromolja a döntés-
hozók kapuit, jelzi részvételi szándékát, ám 
ôk ezt rendszerint fi gyelmen kívül hagyják. 
Némelyek ezt az elnökség hibájaként róják 
fel. Felmerül a kérdés, ha az elnökség min-
den eszközzel szeretne közel kerülni a dön-
téshez, döntéshozókhoz, de mindig zárt ka-
pukat találnak, akkor mit tegyen? Menjünk a 
Kossuth térre mindnyájan? Ez képtelenség. 
Konokul és tántoríthatatlanul keressük azo-
kat az állami és önkormányzati döntéshozó-
kat, akiken nagyrészt múlik a hivatásos ze-
nekarok és énekkarok élete. 

❙ Milyen további témákkal foglalkoztak a 
tanácskozás során?

– A közgyûlésen felmerült az NKA további 
sorsának kérdése is. Bejelentések még nem 
hangzottak el, csak arra utaló nyilatkozato-
kat hallottunk, hogy változtatásokat tervez-
nek az NKA kollégiumainak összetételében. 
Ez természetesen a mi szakterületeinket is 
érintené, hiszen zenekaraink, énekkaraink 
meglehetôsen rendszeresen pályáznak a 
Nemzeti Kulturális Alapnál. Számunkra az is 
fájdalmas lenne, ha olyan szervezeti és ér-
tékrendbeli változásokon menne keresztül, 

ami esetleg kizárná együtteseinket az érde-
mi pályázásból.
Ilyen súlyú kérdés az is, hogy mi lesz a TAO-
val. Az eredeti elôadó-mûvészeti törvény ha-
tálybalépését követôen olyan adókedvez-
ményként került az elôadó-mûvészeti élet-
be, ami azóta létfontosságúvá vált. A hírek 
szerint volt olyan kormányzati szándék, ami 
az elôadó-mûvészeti tevékenységet kivette 
volna a kedvezményezettek sorából, és csak 
bizonyos sporttevékenységek számára ma-
radt volna ez a lehetôség. Ez az elôadó-mû-
vé szeti életünk teljes egészének ellehetetle-
nülését eredményezné... Reméljük hát, hogy 
erre nem kerül sor. A TAO-törvény az unió 
jóváhagyásával mûködik Magyarországon. 
A kormány már most késésben van, hiszen 
jeleznie kell, hogy mely tevékenységek tar-
toznak az adórendszeren belüli kedvezmé-
nyezettek közé. Most tárgyalások folynak 
a kulturális tárcával arról, hogy voltak, 
vannak olyanok, akik visszaélnek ezekkel 
a le he tô sé gekkel. Valójában ügyeskednek a 
kül földi jegybevétellel, a nézô szám mal. A 
mi szándékunk az, hogy a kormány lépjen 
kapcsolatba az unióval, s a jelenlegi törvény 
fenntartása mellett, egyidejûleg az érintett 
szakmai szervezetek és a miniszter mellé 
rendelt bizottságok bevonásával azonnal 
kezdjen neki a taóra vonatkozó jogszabály 
módosításának. Annak érdekében, hogy 
csak a jogalkotó eredeti szándékai szerint le-
hessen ezzel a lehetôséggel élni, és az 
ügyeskedôket zárják ki. 

❙ A nemzetközi kapcsolatok terén is ko-
moly munkát végez a Szövetség…

– Bár itthon a döntéshozók sokszor nem 
egyeztetnek a Magyar Szimfonikus Zene-
karok Szövetségével, szervezetünk a nem-
zetközi színtéren mintául szolgál. A PEARLE 
szövetségünket tisztelte meg azzal, hogy 
sze mélyemben az elnökét választotta meg 
az európai szervezet társelnökéül. Az euró-
pai jogalkotási folyamatokban a PEARLE na-
gyon aktívan vesz részt, és a magyar érde-
kek is nagyon markánsan jelennek meg. 
Más kontinensekrôl, Amerikából, Ausztráliá-
ból is megkeresik a szervezetünket, ér dek-
lôdnek mûködésünk felôl, nem egy alka-
lommal kérnek tanácsokat, nézik meg az 
alapító okiratunkat. Jó mintául szolgálunk 
ugyanis az ô szervezeteikhez is. 

Nagyon reménykedünk, hogy a magyar jog-
alkotók is tisztában lesznek azzal, hogy ese-
tünkben egy roppant tekintélyes, nemzetkö-
zi hírnévnek örvendô, hatalmas tapasztala-
tokkal bíró, óriási tudású és adatbázisú 
szervezetrôl van szó. Nem tûzünk ki más célt 
a szakszervezettel együtt, mint a magyar kul-
túra minél magasabb színvonalának elérését. 
Azt reméljük, ettôl a felismeréstôl sokkal szo-
rosabban vonnak be bennünket is a döntés-

fogják jelenteni, mint ahogyan az is intô jel, 
hogy a nemrég létrehozott Cseh Tamás 
Kollégiumban egyetlen zenei végzett sé gû, 
vagy akár szakmai szervezetek által dele-
gált kurátor sincsen. Az évrôl-évre kisebb 
NKA-keret pedig alig teszi lehe tô vé a fo-
lyamatosan növekvô igények kielégítését. 
Elmondása szerint egyre nagyobb veszély-
ben van a szakmaiság és a profi zmus, ame-
lyet súlyosbít a körön kívüli „tanácsadók” 
erôsödô befolyása.

„A kijáró emberek hatékonyabbak, 
mint a szervezetek”
Dr. Gyimesi László, a MSzSz elnöke, az 
MZTSz fôtitkára, aki emellett a Nemzeti 
Elôadó-mûvészeti Érdekegyeztetô Tanács 
elnöke, elmondta, sikerült elérni a tanács-
nak, hogy megszülessen egy felmérés a 
bérviszonyokról. Mindez két és fél éves 
munka eredménye volt. Mióta ennek ered-
ményét megosztotta a tagokkal, azóta nem 
volt NEÉT-ülés, amely ne foglalkozott vol-
na ezzel a témával. Sajnos, a Magyar Mû vé-
szeti Akadémia fi gyelme is inkább a szín-
házi-tánc mû vé szeti területre fókuszál… 
Veszprémben, a tavaly rendezett, országos 
tanácskozáson már szó esett az életpálya-
modellrôl, s ennek kidolgozására felkérést 
is kapott. Az ehhez szükséges forrásról 
azonban még senki nem beszélt…  
Leszögezte, hogy a kulturális ágazatban a 
mára kialakult bérfeszültség sürgôs megol-
dást kíván. Véleménye szerint szomorú, 
hogy most a kijáró emberek hatékonyab-
bak, mint a szervezetek, miközben ô még 
mindig a korrekt együtt mûködésben hisz. 
(Interjú a …-ik oldalon)

Horváth Zsolt hozzátette, mióta zenekari 
igazgató, még nem látta ilyen gyengének a 
saját szakmáját. „Képtelenek vagyunk a 
döntéshozók felé artikulálni, nem tudjuk 
megfelelô irányba terelni a területünket. A 
NFZ bérszínvonalát kellene fi gyelembe 
venni a nemzeti kategóriába sorolt zene-
karok bérei esetében, például 0,75-os szor-
zóval.” 

A zenekarok „levelezô” tagozata 
A közgyûlés nagyon várt elôadására másnap 
délelôtt került sor, amikor Devich János, a 
Zenemûvészeti Bizottság elnöke arról be-
szélt, milyen szempontok alapján készítet-
ték el a javaslatot a támogatások szétosztá-
sáról, s mi a helyzet a taóval. 
Jó hírként számolt be arról, hogy jövôre öt-
ven millió forinttal emelkedik a szétosztha-
tó összeg. Ez azonban szerinte sem elég 
arra, hogy ki tudják elégíteni a jogos igénye-
ket. Megjegyezte, hogy van egy, általa 
„levelezô tagozat”-ként aposztrofált része a 
muzsikosoknak, akik állandó levelezésben 
állnak a minisztériummal… A ZeBi azon-
ban szeretne ragaszkodni ahhoz a koncep-
cióhoz, ami eddig is létezett, s ami az ország 
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hozók olyan kérdések elô ké szí té sébe, ame-
lyek a területünkre vonatkoznak…

*  *  *

„Közösen próbáljuk 
a problémákat megoldani”

Pozitív hangulatúnak tartotta a május köze-

pén, Zamárdiban rendezett közgyûlést Dr. 

Gyimesi László, a Mûvészeti Szakszervezetek 

Szövetségének elnöke, a Magyar Zene mû-

vészek és Táncmûvészek Szakszervezetének 

fôtitkára. Három fontos témát emelt ki a 

megbeszéltek sorából: a bérezést, az elô-

adó-mûvészeti törvény változását és a helyi 

kollektív szerzôdéseket.  

❙ Mi indokolta, hogy munkavállalók és 
mun kaadók közös tanácskozást tartsa-
nak?

– Önmagában is nagyon példaszerûnek, és 
szép dolognak tartom, hogy a zenekari igaz-
gatók és a szakszervezeti tisztségviselôk, a 
Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetsége 
és szakszervezetünk közös tanácskozást 
szerveznek. Hiszen így együtt próbálják a 
problémákat feltárni, megoldásokat keresni 
rájuk. Sajnos, ez itthon egyáltalán nem tipi-
kus…Most lehetôség volt arra is, hogy két 
napot töltsünk együtt, s ilyenkor, különösen 
az esti szabadidôben valóban oldottabb lég-
körben lehet tárgyalni. 
A mostani megbeszélésrôl is elmondhatjuk, 
hogy bár számos gondról kellett tanácskoz-
nunk, mégis jó hangulatú volt az együttlét. 
Nem támadtuk, nem marasztaltuk el egy-
mást. Érdekes módon a legtöbb problémánk 
közös volt a munkáltatókkal. Amennyire 
ugyanis egy bérkérdés feszíti a zenészeket, 
hasonló módon és mértékben teszi ezt az 
igazgatókkal is, s változtatja nagyon nehéz-
zé a munkájukat. Tudják jól, hogy a bér nem 
csupán azt jelenti, hogy ki mennyi fi zetést 
kap, hanem azt is, hogy mindezért milyen 
minôségû munkát lehet elvárni, milyen em-
bereket lehet megtartani, oda szer zôd tetni… 
Megint csak az empátia szerepel e téren is az 
elsô helyen. 

❙ Milyen fontos témákat érintettek?
– Lényeges kérdés volt az egész fi nanszírozá-
si rendszer, az, hogy az elôadó-mûvészeti 
törvény szabályainak az esetleges módosítá-
sait hogyan lehetne felhasználni arra, hogy 
kedvezôbb kondíciók szülessenek Ez megint 
csak közös kérdés és egyben közös érdek is. 
További témaként foglalkoztunk a munka-
idôre vonatozó kérdésekkel. Itt sincsenek 
különösen éles konfl iktusok, mert nagyjából 
mindenki látja, hogy a terhel he tô ség nek ob-
jektív határai vannak… Nem szabad túl so-
kat követelni, és nem is szabad túl keveset 
teljesíteni. Nincsenek hát nagy ellentétek.

Mindenkit érdekelt, hogy lesz-e életpálya-
modell, mikor és milyen feltételekkel. Mind-
errôl sok szó esett a szakszervezeti meg-
beszé léseken is. Most még találgatás folyik 
arról, hogy egyáltalán megszületik-e, és 
mennyire alkalmas a terület arra, hogy mi-
nô ségi kritériumokat megfogalmazzunk. 
Kérdés, hogy intézményekre, együttesekre 
vagy személyekre vonatkozzanak külön-kü-
lön, és melyiknek milyen hatása van. Ezek 
részben szakszervezeti, részben munkálta-
tási és összességében pedig szakmai kér-
dések. Ezek is igazolják, hogy a munkajog 
világát nem lehet elszakítani a szakmai kér-
désektôl, mert ezek együtt mozognak. A 
szakszervezeti szekcióban szó esett a szak-
mai nyugdíjról is. Jelenleg befagyott állapot-
ban van, ami gondot jelent a munkavállaló-
nak és munkáltatónak is.

❙ Mi a véleménye a szakma érdek ér vé nye-
sítô képességérôl?

– A minisztérium – közelebbrôl a kulturális 
államtitkárság – a törekvéseinket támogatja, 
nem lehet azt mondani, hogy nem képvisel-
né a területet. De ebben az állami pénzel-
osztási rendszerben jelenleg nagyon sok 
versenyzô van, s az érdekképviselet érdek-
érvényesítési potenciálja gyengébb, mint 
egy másik ágazatnak, kiscsoportnak. A mi-
énknek ugyan van lobbi ereje, érvelésünk 
koherens, de problémáink társadalmi visz-
szaigazolása sokkal gyengébb, mint más, az 
emberek hétköznapjaiban jelentkezô kérdé-
sekkel foglalkozó ágazatoknál.

❙ Milyennek találta a találkozó hangula-
tát?

– El kell, hogy mondjam, a tanácskozáson 
megjelent és aktívan részt vett igazgatók ki-
fejezetten munkavállaló-barátok. Ebbôl a 
szempontból is jó, fontos, hogy ezeken a 
zamárdi összejöveteleken az emberek be-
szélnek, találkoznak egymással, mert sok-
szor ilyen egyszerû dolgok vagy ezek hiánya 
befolyásolnak nehéz és komplikált döntése-
ket. Rácsodálkoznak, hogy ugyanolyan 
problémák vannak a másik együttesnél is, és 
sokszor megesik, hogy a megoldásban is 
tudnak egymásnak segíteni. 
– A zamárdi tanácskozásnak tervezzük a 
folytatását. Korábban viszonylag rendszere-
sek voltak ezek a találkozók, az utóbbi né-
hány évben viszont nem tudtak létrejönni. A 
mostani azonban olyan hasznosnak bizo-
nyult, hogy érdemesnek tûnik folytatni. 
Szakszervezeti oldalról mi egyébként erre 
rendszeresen sort kerítünk, van is hozadé-
ka. A szakszervezetnek ugyanis a szimfoni-
kus zenekarok, énekkarok körében igen 
magas a szervezettsége – még nemzetközi 
viszonylatban is –, ami azt jelzi, hogy van ér-
telme a munkánknak.   R. Zs.

nagy zenekarait sorolta a nemzeti kate-
góriába. Úgy véli, ezeknél az együtteseknél 
több szempont is létezik, ami alapján rájuk 
esett a választásuk, például lehetô sé gük van 
a közvetlen zenekari utánpótlásra is a helyi 
felsôfokú zenei intézmények révén.
A TAO kapcsán elmondta, a mûvészeti bi-
zottságok közösen írtak egy levelet, amely-
ben egyrészt részletezik, hogy milyen 
veszteség érné az intézményeket, ha ezt a 
forrást megszüntetnék, másrészt javaslato-
kat tettek arra, hogyan lehetne kiszûrni 
azokat, akik ezzel a forrással visszaélnek. 
Kitért arra is, hogy vannak olyan együtte-
sek, amelyek a kategóriák terén hiányolják 
a MINÔSÉG szempontját. A hivatalos mun-
kában azonban szeretnék ezt a faktort ki-
kerülni. 

„Magyarországon még nem szûnt meg 
zenekar”
Devich János kiemelte, hogy Magyarorszá-
gon még nem szûnt meg zenekar, s ezt na-
gyon fontosnak tartja. Hozzátette, sokat vár 
a készülô muzsikus életpálya-modelltôl is. 
A kommunikáció kapcsán pedig azt mond-
ta el, hogy a ZeBi képviselôjeként idônként 
a miniszterrel való beszélgetésre is van le-
he tôsége, az államtitkár pedig rendszere-
sen meghallgatja a véleményüket. 
Azt is elmondta, nem volt könnyû a keret 
elosztása, de öten vesznek részt a bizottság 
munkájában, és részletes beszámolók alap-
ján döntöttek. Az Óbudai Danubia Zene-
kar a kiemelt kategóriába került, nekik úgy 
tudtak valamennyivel több pénzt adni, 
hogy a legmagasabb összegekbôl lecsíptek 
valamennyit. Az ô támogatásuk így is töre-
déke a többiekének… A nemzeti kategória 
a színházi felosztás analógiájára te rem-
tôdött, legalizálja azt a helyzetet, hogy más 
szintet jelentenek ezek az együttesek.
Megemlítette azt is, hogy a Szolnoki Szim-
fonikusok is törekednek a nemzeti kategó-
riába jutásra, akárcsak a Zuglói Filharmó-
nia. Ez utóbbi együttes még egy további 
évre megkapta a Nemzeti Ifjúsági Zenekar 
címet, a vele járó juttatással együtt.

„Senki sem fog a másik tetemén túlélni”
Hollerung Gábor azt nehezményezte, hogy 
a döntéseknek nincs elôzetes vitája. 
Szerinte „a közönség azért távolodik, mert 
nem vagyunk képesek megszólítani. Ne-
künk az egyetlen erônk, ha egymással szo-
lidárisak vagyunk, senki sem fog a másik 
tetemén túlélni.” 

Gerenday Ágnes befejezésként még azt is 
elmondta, a minisztériumban munkacso-
port született, amelynek az a feladata, hogy 
a tao-val és az életpálya-modellel foglal-
kozzon. A cél éppen az, hogy a tao-nál ki-
küszöböljék a visszaéléseket, az együtte-
sek számára pedig kedvezôbbé tegyék a 
rendszert.




